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摘要 

 

三寶埤遺址位於南科園區專 28 用地西側，近年因園區內建廠需求而歷經多

次發掘。2019 年，因台灣積體電路有限公司 5 奈米晶圓第三期廠 CUP 棟之基地

位於此遺址範圍內，故委託國立臺灣大學人類學系進行搶救發掘。本計畫為三寶

埤遺址之第五次搶救發掘，計畫執行團隊於 2019 年 1 月進場開始搶救發掘工作，

同年 9 月完成發掘，10 月 29 日提報竣工，並於 2022 年 10 月完成本計畫之成果

報告書。 

本次發掘位置位於遺址範圍之西北側，東側鄰接前四次搶救發掘範圍，共計

發掘 683 個 4 公尺見方之發掘坑，發掘總面積為 10,648.17 平方公尺。根據遺物

內涵與碳十四定年結果，本次發掘範圍內共包括兩個文化層：上層為蔦松文化層，

年代約為 1,514 至 1,300 B.P.，主要分布於發掘區域之西北側，但遭受擾亂嚴重，

多為零星灰坑；下層為大湖文化烏山頭期之文化層，年代約為 2,726 至 1,885 B.P，

本次發掘大多數遺跡現象與遺物皆出土於此文化層。 

本次發掘出土大量遺跡現象與遺物，遺跡現象包括灰坑、水井、火塘、犬墓

葬與人類墓葬等，後兩者皆屬於大湖文化層。人類墓葬包括 91 座豎穴土坑葬與

68 座甕棺葬，前者以頭朝北之俯身葬為大宗，常見以陶容器為陪葬品，但有 4 具

個體以玻璃珠為陪葬品，為較特殊之例；後者埋葬對象多為嬰幼兒，以灰黑色陶

容器作為葬具。遺物方面，本次發掘以陶質遺留為大宗，石質與生態遺留次之。

陶質遺物多為陶容器殘件，蔦松文化層以橙色系夾砂之敞口罐形器最多，並可見

少量缽形器；大湖文化層陶容器以褐色系、灰色系與灰黑色系素面夾砂陶的罐形

器、缽形器與盆形器為主。石質遺留種類多樣，以矛鏃形器、巴圖形斧鋤形器、

斧鋤形器，砥石、石錘為最大宗，並有少量玉質飾品，石器之材質反映當時人群

可能有特定選擇模式。透過豐富的生態遺留，推測三寶埤遺址可能為一河海交界

之聚落，也大量利用了此環境的動植物資源。 

根據前述發掘成果，本次發掘區域之文化內涵與過往研究大致相符；另一方

面，根據本次發掘的成果，也推測三寶埤遺址之範圍應再向西延伸。 

 

關鍵字：三寶埤遺址、蔦松文化、大湖文化、墓葬、甕棺葬  



 

 

Abstract 

The Sanpaopi site is located on the west part of no. 28 land district in the Southern 

Taiwan Science Park (STSP) in Tainan. The site has been excavated multiple times in 

past decades, and the fifth salvage excavation carried out in 2019 because of the  

construction works of the STSP, which impacted the northwest sector of the Sanpaopi 

site. The excavation started from January and finished on October 29th, 2019. 

The area of the fifth salvage excavation was situated to the west of previous 

excavation areas and covered north-west part of the Sanpaopi site, which included 683 

archaeological pits, four meters squared, and covered 10,648.17 m2 in total. The site 

comprises two cultural layers: the upper cultural layer was the Metal Age Niaosong 

culture (1,514-1,300 B.P.), which only found in the northern and western edge of the 

site; below was the cultural layer of Wushantou phase of the late Neolithic Dahu culture 

(2,726-1,885 B.P), from which the artifacts and archaeological features mainly 

discovered. 

The result of the excavation revealed abundant archaeological artifacts and features, 

including ash pits, wells, heaths, dog burials and human burials. Human burials 

included 91 earth-pit burials and 68 jar burials, and all of them were associated with the 

Wushantou phase of Dahu culture. Earth-pit burials were mainly oriented with head to 

the north and placed in a prone extended position, commonly graved with grey and 

black pottery. There are four earth-pit burials unusually graved with glass beads. Jar 

burials were made of large grey and black pottery, and mainly contained younger 

children. The artifacts from Niaosong cultural layer included orange jars with divergent 

orientations and bowls. The Dahu cultural layer, on the other hand, included grey and 

black pottery, and ground stone tools such as axes-hoes, spears-arrows, whetstones, 

hammer stones, and jade ornaments. Different stone tools were made from different 

type of stone, indicating patterns of stone manufacture. Faunal and botanical remains 

suggest a sea-side estuary environment of the site, where subsistence strategies relied 

on both marine and terrestrial resources. 

There are consistent results between the fifth and the previous excavations of the 

Sanpaopi site. And according to the result of the excavation, it is suggested that the 

boundary of the site could go further west. 

Keywords: Sanpaopi site, Niao-Sung Culture, Dahu culture, burial, jar burial  
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